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 چطور به رياضيات مشغول شديم؟
  ستايش: وقتي دانش آموز دبيرستان بودم، با جبر و آناليز مقداري آشنا شدم. اما آنقدر برايم جذاب نبود كه بخواهم يك عمر با 
آن كار كنم. اين شد كه در دانشگاه رشتة برق را انتخاب كردم. البته رياضي را هم به عنوان رشتة دوم مي خواندم. در همان دوره ، 
آقای دكتر مهرداد شهشهانی  در دانشكدة رياضي دانشگاه صنعتي شريف، درسی ارائه كردند كه باعث شد من به رياضی علاقه مند 
بشوم و آن را ادامه بدهم. درس گرفتن با ايشان مثل اين بود كه شما شنا بلد نيستيد و ايشان شما را پرت می كنند وسط اقيانوس و 
كلًا شما تمام مدت تا آخر ترم بايد شديداً تلاش كنيد و دائم بايد دست و پا بزنيد. ولی اگر زنده بمانيد، حس خيلی خوبي خواهيد 
داشت. براي تحصيل در دورة دكتري به آمريكا رفتم. آنجا چهار - پنج تا استاد بودند كه كار تك تك آن ها برام خيلی جالب بود. 

با مشورت با آقاي دكتر ايمان افتخاري، بالاخره يك موضوع و استاد را انتخاب كردم.
دروديان:  من تازه دانشــجوی دكتری شده بودم. به هندســه و توپولوژی علاقه مند بودم. آن موقع دكتر افتخاري كه به تازگي از 
آمريكا به ايران امده بودند، درســي دربارة يكي از شاخه هاي هندســه ارائه دادند. اين درس يك موضوع بسيار جديد بود. موضوع 
اين درس خيلي جالب بود. بعدها فرصتي پيش آمد كه چند ســالي را در دانشــگاه پرينستون آمريكا بگذرانم. از شانس خوب من، 
با كســي كه استاد راهنماي دكتر افتخاري بود آشنا شدم و ايشان موضوعي را براي پژوهش دكتري به من پيشنهاد دادند و دورة 

دكترا را با ايشان پيش بردم.
  كمالي نژاد: من از زماني كه كم ســن و ســال بودم به رياضيات علاقة زيادي داشتم و همچنان اين علاقه ادامه دارد. اما در آن 
زمان، تصور خيلی خام و كودكانه ای در مورد فعاليت رياضی داشتم: فكر می كردم اگر من را جايی تنها رها كنند و امكانات كافی 

نازنـيـن حسـن نـيا  عكس:شـادي  رضـائـي
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 وقتي دانش آموز بودم، گاهي هنگام حل مسئلة رياضي، 
دچار مشكل مي شدم و از ديگران كمك مي گرفتم. گاهي 
هم در كتابخانه يا حياط مدرســه به كمك هم بعضي از 
مسائل رياضي را حل مي كرديم. آرزويم اين بود كه سر 
جلســة امتحان هم ورقة رياضي را با هم جواب بدهيم. 
يعني امتحانِ گروهي! اما هيچ وقت نشــد و شايد هيچ 
وقت ديگري هم نشود. اما در دانشگاه مي شود. آن هم 
نه سر جلسة امتحان، بلكه در اتاق هايي كه چند استاد 
رياضي مي نشينند و سر پيچيده ترين مسائل رياضي با 

هم تحقيق مي كنند. در گذشته رياضي دان ها به تنهايي 
اين كار را مي كردند اما امــروزه، پژوهش در رياضيات 
هم به جمع كارهايي اضافه شــده است كه مي توان آن 
را گروهي انجام داد. چگونه؟ مگر ممكن اســت؟ در اين 
شماره ما با چند استاد پژوهشگر دانشگاه كه به صورت 
گروهي روي مسائل رياضي پژوهش مي كنند گفت و گو 
كرده ايم تا به ما بگويند چگونه اين كار را ممكن كرده اند. 
در اين گفت و گو، آقاي دكتر ايمان افتخاري، آقاي دكتر 
ايمان ستايش، خانم دكتر فاطمه دروديان، و آقاي دكتر 

علي كمالي نژاد حضور داشتند. 
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هم داشته باشم، می توانم كار رياضی خودم را انجام بدهم و نيازی نيست كه تعامل چندانی با كسي داشته باشم. به نظرم اين تصور، 
خيلی كودكانه بود. واقعيت اين است كه جنبة اجتماعی رياضيات مهم است.

  افتخاري: اما قصة من: من از دوران دانش آموزي، وارد فضاهاي آموزش های رياضی شــدم و تصميم به تحصيل در اين رشــته 
گرفتم. اما فضای تحقيق تقريباً در حد صفر يا نزديك به صفر بود و تازه پايه های پژوهشی رياضي در كشور داشت شكل مي گرفت. 
تقريباً هم زمان با ورود ما به دانشگاه اولين فارغ التحصيلان دكتري داخل كشوردكتراي خود را گرفته بودند. براي من و برخی از 
دوستانم در دانشكده رياضي اين سؤال مطرح بود كه براي ادامه تحصيل به خارج بروند يا داخل كشور بمانند. البته من از كسانی 
بودم كه هفت ســال خارج از ايران درس خواندم. وقتي برگشــتم، در بعضی از موضوع ها فعاليت های گروهی شكل گرفته بود. در 
بعضي از موضوعات، گروه هاي بزرگي فعال بودند اما در هندسه و توپولوژی عملًا كار گروهي اي وجود نداشت. من هم به ناچار به 
تنهايي روی موضوعات، فكر و كار می كردم. شرايط آن وقت طوري بود كه كمتر با دوستان خارج از ايرانم ارتباط داشتم. همه اين ها 

باعث مي شد احساس كنم پيشرفت قابل توجهی ندارم.
رياضي، كاري گروهي است يا انفرادي؟

  برهان: شما گفتيد پيشرفتي نداشتيد. چه كرديد كه به موفقيت هاي امروز رسيديد؟
  افتخاري: متوجه شــدم بدون كار گروهي پيشــرفتي به دســت نمي آيد. پس تصميم گرفتم گروهي تشــكيل دهم. 
منتها اين موضوع با چنــد اتفاق همراه 
شــد. آن موقع دانشــجوهای خوبی 
در دانشــكده هاي رياضي بودند كه 
دانش رياضي خوب و شــخصيت 
علمی مستقلي داشتند. بين آن ها 
خانم دروديان و آقاي ستايش به 

زمينه های هندســي كه مرتبط 
با كار من بود علاقه مند شــدند. 
از آن دانشــجويان يكی دونفر 
داخل كشــور ماندند و چند 
رفتند  به خارج  نفری هم 

منتها ارتباط خودشان 
حفــظ  را 

كردند. دوســتانی كه داخل و خارج از ايران بودنــد و در موضوع های مرتبط كار می كردند، فارغ التحصيل 
شدند و مجموع افرادی كه علائق پژوهشی مشتركی داشتند در ايران بيشتر شد ولی هنوز پراكنده بودند تا كم كم 

ارتباط ها شكل گرفت. اولين كار جدی ام را با خانم شيخ ارشيا كه دانشجوی دكتراي من بود انجام دادم. بعد از برگشتن 
دكتر ســتايش به ايران، فعاليت هاي مشتركي هم با ايشان انجام داديم. بعد از اين فعاليت هاي گروهي، زندگی به 

معنای يك زندگی رياضی خيلی دلپذيرتر شــد. خوشبختانه امروزه در كشورمان، گروه هاي پژوهشي هرچند 
كوچك تشكيل شده است. اين موقعيت براي پژوهشگران رياضي، يك زندگي اجتماعيِ دلپذير در رشتة مورد 

علاقه شان ايجاد مي كند.
ستايش: خوبي كار گروهي اين است كه وقتی دو يا سه نفر ايده هايی دربارة يك موضوع دارند، كار، پيوسته و سريع تر 

پيش مي رود در حالي كه همان موضوع توسط يك نفر ممكن است تا سه سال طول بكشد. 
روند كار گروهي پژوهش رياضي  

ستايش: بارها پيش آمده كه مسئله اي را حل مي كرديم. چند روز بعد ايرادي در آن راه حل به ذهن يكي از ما مي رسيد. براي رفع 
آن ايراد يا حل مجدد مسئله، دوباره هم فكري مي كرديم. در طول دو سال كار مشترك اين روند بارها تكرار شد. اگر همين روند را 
خودم به تنهايي انجام دهم، خيلي بيشتر طول مي كشد. مثلًا دو هفته طول مي كشد تا متوجه شوم در كارم اشتباهي هست. چون 
من از يك جهت خيلی خاص دارم به مسئله نگاه می كنم. در صورتی كه يك نفر ديگر كه كمي زاوية ديد متفاوت دارد زودتر متوجه 
ايراد مي شــود. زماني كه كار پژوهشي به نتيجه مي رســد، گزارش آن به صورت مقاله در مي آيد و  توسط گروهي از رياضي دان ها 
داوري مي شــود. سايتي بنام آركايو  هست كه مي توان مقاله هاي رياضي را آن جا گذاشت تا افراد ببينند و در موردش نظر بدهند. 
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ما يكي از كارهايمان را آن جا گذاشتيم. فردای آن روز رياضي داني به نام فبِر به ما ايميل زد. ما همديگر را نمي شناختيم. نظر 
او اين بود كه حدس ما نمی تواند درست باشد و رابطة ديگري بايد به آن اضافه شود. ما اين رابطه را اضافه كرديم و كارمان 

دقيق تر  شد. يعنی آدمی كه كارش به موضوع كار ما خيلی نزديك بود اين اشكال را فهميد.
  كمالي نژاد: در دنيای امروز ابزارهای ارتباطی متنوعی در دســترس هســتند. شــما می توانيد به كمك 
ايــن ابزارها، با همكارتان تماس صوتی و تصويری در مكان ديگری داشــته باشــيد. حتی می توانيد 
نوشــته های خودتان را به صورت برخط باهم به اشــتراك بگذاريد. اين ســؤال پيش می آيد كه 
چرا هنــوز دربارة موضوع كنار هم بــودن اعضاي گروه صحبت می شــود؟ بی ترديد اين 

امــــكان های جديدی را ايجاد كردند. امــا فراموش نكنيم ابزارهای ارتباطی، 
امروزه رياضيات، مانند خيلی از حوزه های ديگر فكری و 
علمی، يك فعاليت اجتماعی است. قرار گرفتن در جمعی 
از پژوهشــگران رياضی و تعامــل رو در رو با آن ها، در 

فعاليت رياضی افراد، مؤثرتر است.
  افتخاري: رياضيات و حتي علوم ديگر به شــكل 
نوين آن، در كشور ما جوان هستند. درواقع تجربة 
پژوهشي ما عمر طولانی اي ندارد. الآن در خيلی از 
شاخه ها جرياناتی شكل گرفته است. در بعضی از 
شاخه ها به تازگي يك جريان سازی شروع شده است. 
در خارج از كشور جريان هاي تحقيقاتی گسترده تري 
وجود دارد و افراد زيادی در آن شــاخه ها به فعاليت 
علمی مي پردازند. به همين دليل افرادي كه خارج از 
ايران كار علمي انجام مي دهند، به رشد فردي و علمي 

باكيفيت تري مي رسند.
جايگاه امروز گروه كجا است؟

  ستايش: الان جلسات ما با موضوع »توپولوژيِ 
بعُد پايين« هر هفته در مركز تحقيقات فيزيك 
نظري و رياضيات  برگزار مي شــود. با احتساب 
دانشــجوهايي كــه مي آيند، ده تــا پانزده نفر 
هســتيم. هر هفته يك نفــر در مورد يك مقاله 
كه خوانده اســت يا كارهايي كه انجام داده است 

توضيح مي دهد و درباره اش بحث مي كنيم.
  افتخاري: موضوعــي كه در گروه روي آن كار 
مي كنيم، تخصص هيچ كدام از ما نبود. پس همة 
ما بايد دانش جديدي ياد مي گرفتيم تا به مرزهاي 
آن موضوع برسيم و بتوانيم كار تحقيقي انجام دهيم. 
اگر هركدام از ما به تنهايي می خواســتيم اين كار را 
انجام دهيم، دست كم سه-چهار سال طول می كشيد. 
اما در اين دو ســال كه با هم كار مي كنيم، پيشــرفت 
بيشتري داشته ايم. هركدام توانسته ايم بين اين موضوع و 
زمينة تخصصي خود، ارتباط هايی پيدا كنيم. نكتة جالبي 
كه چند بار برايمان پيش آمده اين است كه ما چيزی را با 
هيجان كشف مي كرديم. ولي بعد از چند وقت مقاله اي پيدا 
می كرديم كه چند سال پيش نوشته شده بود. يك نفر همان 
كار را به همان شكل انجام داده بود. از يك طرف خيلی نااميد 
كننده بود چون آن همه زحمت كشــيده بوديم ولي از جنبة 
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ديگر قابل توجه بود كه گروه ما به همان جايی رســيدند كه رياضي دانان ديگري در جاي ديگري از دنيا 
دارند روی آن موضوع كار می كنند. پس ما مسير را اشتباه نرفته بوديم و اين خيلی اميدواركننده بود.

  كمالي نژاد: اين دورهمي ها آورده های خيلی خوبی برای من داشت. در اين جلسه ها چيزهای جالبی 
ياد گرفتم و از حضور در جمع لذت بردم. اما علاوه بر اين ها، دســت آورد مهم ديگر، كار رياضی گروه 
است كه البته هنوز به سرانجام نرسيده. به اين معنی كه هنوز مقالة چاپ شده ای از آن وجود ندارد. 
ولی مــن در يكی دوتا گردهمايی كه رياضی دانان بين المللی هم حضور داشــتند، دربارة كليات 
كارمان صحبت كردم. اين كار در رياضی متداول اســت كه قبل از آن كه همة كار دقيقاً تمام 
شــده باشد، درمورد بعضی قســمت هاي آن در مجامع رياضی اطلاع رساني مي شود. كار ما تا 
همين جا توجه بعضی از رياضی دانان خيلی خوب دنيا را به خود جلب كرده است و 
اگر آن جلسه ها و كارگروهي نبود من تصور نمي كنم كه اين نتيجه حاصل مي شد.
  افتخاري:شــايد در دانشــگاه های برتــر دنيا چنين گروه هايــي به راحتي 
تشكيل شــود، ولی اگر ده دانشــگاه برتر دنيا را كنار بگذاريد، درست كردن 
چنين گروه هايی واقعاً كار آســاني نيست. لذا من فكر می كنم با وجود همة 
ضعف هايی كه در موردش صحبت شد، اين گروه در ابتداي راه است و اگر 
زمان كافی به آن بدهيم، می تواند دستاوردهای خيلی خوب و بين المللی 
داشته باشد و شــايد بتواند ما را در سطح دانشگاه های متوسط آمريكا 
يا فرانسه يا ساير كشــورهايی كه در تحقيق رياضی سرآمد هستند، 

مطرح كند.

  دكتر ايمان افتخاري: متولد 1358. كارشناسي: صنعتي شريف 79-
76، دكتري: پرينســتون 83-79، پسادكتري: هاروارد 86-83، هيئت 
علمي پژوهشــگاه دانش هاي بنيادي از 86 تاكنون. علايق پژوهشي: 

توپولوژي ابعاد پايين، نظريه گره ها و هندسه جبري شمارشي.
 دكتر ايمان ســتايش: متولد 1362 . ليسانس برق و رياضي 
از دانشگاه شــريف )85- 80( دكتري رياضي )هندسه جبري( 
از دانشــگاه پرينســتون )90- 85( و پســادكتري پژوهشگاه 
دانش هــاي بنيــادي )94-90( مدرس در دانشــگاه تربيت 
مدرس. زمينه تحقيق:  هندســه جبري و مطالعة خم هاي 
جبري. در هندســه جبري به مطالعــه مجموعه هايي كه 
صفرهاي چندجمله اي ها هستند مي پردازيم. برای مثال 
نمودار y2=x3+x  و خاصيت هاي هندســي و جبري اين 

مجموعه در اين شاخه بررسي مي شوند.
  دكتر فاطمه دروديان: متولد 1362. ليســانس رياضي محض از دانشگاه اميركبير، فوق ليسانس هندسه از دانشگاه اميركبير 
و دكتراي هندسه و توپولوژي از دانشگاه صنعتي شريف، هيئت علمي دانشگاه تربيت مدرس. علايق: توپولوژي ابعاد پايين، نظريه 

گره ها.
 دكتر علي كمالي نژاد: متولد 1360. كارشناسی آمار و كارشناسی ارشد رياضی محض دانشگاه شهيد بهشتي. دكترای رياضی 
دانشگاه صنعتی شــريف. هيئت علمي پژوهشكدة رياضيات پژوهشــگاه دانش های بنيادی. زمينه های پژوهشی: هندسة جبری، 

رويه های ريمان و توپولوژی ابعاد پايين.

دوره23/شماره2
آبــانمــاه1396

رشــد برهان متوســطه اول، از آقاي دكتر سعيد شــعباني ركن وفا براي كمك در هماهنگي با گروه محققان اين گفت و گو و آقاي كورش علياني براي همراهي در 
گفت وگو سپاسگزاري مي كند.

دكترفاطمه دروديان دكترايمان افتخاري

دكترعلي كمالي نژاد

دكترايمان ستايش


